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TAJEMSTVÍ vzniklo jako občanské sdružení 
2. 11. 2007. Účelem bylo pořádání hudebních 
vystoupení vážné hudby v Bělé pod Bezdězem. 
To sdružení jsem zakládal spolu s panem diri-
gentem, jméno jsem fakt zapoměl, z Mělníka, 
který měl velké plány,  ze kterých nakonec se-
šlo, díky tomu, že pan dirigent nebyl schopen 
dostát svým závazkům. Od 1. ledna roku 2014 
se sdružení stalo zapsaným spolkem, který 
podporuje spolkový a komunitní život v Bělé 
pod Bezdězem, prostřednictvím společných 
setkání s vlastivědou a historií kraje pod Bezdězem.  Předsedou je Josef Müller (současně takév 
vede Vlastivědný oddíl a je pracovníkem MKZ Bělá pod Bezdězem) a místopředsedou Jiří Bol-
lard, který zároveň již dříve vedl Turistická oddíl KČT a  v současnoti vede turisty v Tajemství. 

U NÁS TO ŽIJE ANEB OBČANSKÁ SPOLEČNOST V BĚLÉ 

TAJEMSTVÍ, zApSAný SpolEk

Chlapci, jak to všechno začalo. Pojďme 
ke kořenům sdružení. Čí to bylo nápad?
J. M. (Josef Müller): Když vlastně nastoupil 
do Bělé na Městská kulturní zařízení, tak tady 
se jaksi „uvolnilo“ jedno občanské sdružení, které 
se mělo zabývat muzikou a hraním. A bylo nám 
líto ho nevyužít (zvlášť s tak pěkným jménem 
Tajemství - poznámka P. Matoušek). A tak jsME 
ho využili a založili vlastivědnou společnost.  Ta 
má v současnosti dva oddíly - oddíl vlastivědný 
a oddíl turistický. 
Proč se jmenujete právě Tajemství?
J. M.: Jednak se tak odkazujeme ke stejnojmenné 
opeře Bedřicha Smetany, jednak k pověsti o tajné 
chodbě. Navíc celá historie je velké tajemství, 
stejně jako její výklad. Koneckonců my všichni 
žijeme v  neustále obklopeni tajemstvím 
a koukáme na to někdy jak blázni, co se to 
kolem nás děje. 
Kdy a proč se ke sdružení přidalo TPD? 
J. B. (Jiří Bollard): To bylo v roce 2010. Přidali 
jsme se, protože jsme jako turistický oddíl byli 
tehdy registrovaní pod KČT Mladá Boleslav.  
V té době už KČT Mladá Boleslav měla přes 
400 členů. Trochu jsme se náplní i nápady lišili 
a tak nám vedení KČT na Středočeském kraji 
navrhlo abychom se osamostatnili. A my jsme 
tedy po vzoru Liberce, který je velké město, ale 
nemají tam KČT a  fungují pod vlastivědou 
vstoupili do občanského sdružení Tajemství.
J. M.: A udělali jsme z toho velmi volné sdružení, 
takže ty dva oddíly si fungují samostatně. 
Účetnictví, žádsoti o granty, plánování akcí  - 
každý oddíl jede po své koleji, ale navzájem 
o sobě víme, komunikujeme a některé akce 
děláme společně. Celé to zastřešuje nyní už 
zapsaný spolek TAJEMSTVÍ.
Co to vlastně znamená – TPD?
J. B.: TPD má několik významů. Oficálně to 
znamená Turistická parta dobrodruhů. Tak nás 
označili boleslavští kolegové, když jsme je poprvé 
vzali na výlet do neznačené oblasti bývaleého 
vojenského újezdu. Ale jsou jiné výklady. Třeba
Turistická parta důchodců, Turistická pivní 
družina...
Popište prosím základní cíle jednotlivých 
oddílů. Tak nejprve ten starší, vlastivědný. 
J. M.: Hlavně je nás poměrně méně. My jsme 

Zájemci, kteří by se rádi podíleli na činnosti 
sdružení jsou vřele vítání. Josefa Müllera 
i Jiřího Bollarda můžete kontaktovat buď 
mailem a oba pánové si na vás jistě udělají 
čas aby si s vámi promluvili a podrobněji 
přiblížili činnost a náplň obou sekcí Tajemství
Josef Müller: muller@mkzbela.cz
Jiří Bollard: bollardj@seznam.cz

v jednotkách členů. Stanovili jsme si několik 
úkolů.  jedním z nich je udržování bývalého 
hřbitova u farního kostela. Dneska je už tenhle 
prostor pojímám spíš jako lesopark se zbytky 
pomníků. Podařilo se nám redukovat přebujelý 
porost, pomníky jsme odkryly, a zásadně jsme 
upravili hrob profesora bývalé lesnické školy 
Emanuela Purkyně včetně rekostrukce oplůtky.V 
této opravě nám zásadně finačně pomohlo 
město. Každý rok na jaře a na podzim pořádáme 
brigády abychom hřibotov udrželi v tomhle 
pěkném stavu. Pomáhají nám Technické služby 
města. Každý rok osazují hrob Emanuela 
Purkyně a sekají hlavní cesty. My sekáme zbytek 
prostoru, likvidujeme nálety. Dlužno říct, že bez 
svolení bělské farnosti a pana faráře  bychom to 
vlastně celé dělat nemohli. Takže i jemu patří 
poděkování že nám to umožňuje. Další naší 
aktivitou jsou výlety. A ty jsou už právě spojené 
s naším druhým oddílem. Zatímco Turistický 
oddíl většinou hradí dopravu, my Vlastivědní, 
žádáme dotace na vstupy do památek. A opět 
bych chtěl poděkovat městu za dotace. Bez nich 
bychom nemohli uspořádat tolik výletů. Sami 
asi víte, že to není levná záležitost.
J. B.: My se snažíme dělat výlety jak po okolí 
a pořádně bělsko „prochodit“, hlavně mimo se-
zonu. Tomu hodně nahrávala loňská situace 
s covidem. A pokud vyrážíem dál tak to jsou 
většinou obecně neznámá místa.
Můžete jmenovat několik zásadních oka-
mžiků ci akcí z minulých let?
J. B.:  Velice zajímavá byly návštěva zámku 
Radim na Kolínsku. Patří soukromému majiteli 
a ten ho dokázal opravit z úplné ruiny. Fungují 
prohlídkové trasy a  zámecký park. Další 
podobný zámek na Nymbursku - zámek Křinec.
J. M.: Když nahlédneme do naší kroniky tak 
úplně první výlet byl do Kruhu. V zimě jsem 
položili kytičku na  hrob panu Diblíkovi, 
vydavateli Novin Podbezdězí. Nebo zajívá 
vycházka do Mimoně. Mimoň z posádkového 
ruského města vstala jak fénix z popela. Opravili
špitálek na Muzeum, Boží hrob. Pak zajímavý 
výjezd do Staré Boleslavi, kde jsme navštívli 
baziliku a  ještě zámek v  Brandýse. Potom 
návštěva maníkovické obory v roce 2013. Která 
je pro veřejnost uzavřená. Pan oborník byl tak 

laskav, že nás provedel až ke zbytkům Zeleného 
altánku. Několikrát Mnichovo Hradiště, 
Zvířetice, Grabštejn. 
A co rok 2020? Byli jste taky ovlivněni virovou 
nákazou?
J. B.: Zrovna nedávno jsem dělal Výroční 
zprávu a  až mě to samotného překvapilo co 
jsme všechno stihli. Z kraje roku tři turistické 
besedy a dvanáct vycházek, deset jednodenních 
a dva vícedenní zájezdy. Je pravda jak už jsem 
řekl dřív, pěší výlety byly hlavně do okolí. 
J. M. : Vlastivědný oddíl - naše činnost je 
soustředěná hlavně na jaro a podzim. Je to 
díky mě, pžes sezonu se ze zámku v podstatě 
nehnu. Jedna z věcí, která se nám povedla 
udělat jsou dvě besedy - s  doc.  Gabrielem 
k středověké historii Bělé. Pan docent nám 
pomáhal s přípravou expozice „Příběhy bran 
a doc. ing. Karlem Sellnerem k vydání audio 
podoby knihy jeho dědečka „Tajemný rytíř“. 
A pak zasáhl virus, takže podzimní část jsme 
prožili pod zámkem doma. 
Plány na rok 2021?
J. B.: Plánovat se musí, když už kvůli ničemu 
jinému, tak proto aby bylo co rušit (smích). 
Ale jak se říká všechno zlé je pro něco dobré, 
snad nás tahle pandemie naučí vážit si přírody. 
Protože to je dnes jediné místo kam se ještě 
můžeme vypravit.
J. M.: Plánujeme, ale...
Co byste popřály do nového roku
J. B.: Doufám, že to špatné jsme si vybrali už 
vloni a přeju všem na všech cestách hodně zdraví 
a hodně zážitků.
J. M.: Hlavně hodně zdraví.

Celý rozhovor si můžete poslechnout v podcastu 
KULTURNÍ TELEGRAF. Odkaz na Spotify 
a Anchor, kde je zmíněný podcast dostupný 
najdete na našich stránkách v novinkách.


